
 

 

25.9.22 
 

 חברי איגוד יקרים, 
 

 לברך אתכם ואת היקרים לכם בשנה טובה.  בפרוס השנה החדשה רציתי  
לפרט לגבי הכנס ו  לעדכן אתכם בפעילות  של הוועד בחודשים האחרוניםבנוסף רציתי 

 השנתי שמתקרב.
 עדכונים מפעילות הועד

   שינוי תוכנית ההתמחות •
תוכנית  המבורך בשינוי הוועדים שונים, אושר   5-שנים ו 14לאחר מאמץ של 

ההתמחות בפסיכיאטריה של הילד. אני רוצה לציין את עבודתו של פרופ' יובל בלוך  
 אשר בקדנציה שלו כיו"ר הוביל בנחישות את התהליך לסיומו. 

 : )בסוגריים הסבר מה השתנה לעומת התוכנית הקודמת( התוכנית שאושרה
 חודשים( 12מבוגרים )במקום של פסיכיאטריה בחודשים  9
גיל  ל  או אשפוז יום חודשים במרפאה  3 ימתוכם אפשרהתפתחות הילד וב חודשים 6

 הרך )חדש( 
 חודשים(  6פדיאטריה )במקום בחודשים  3

- מתבגר, מרפאה פ. ילד- מחלקה פ. ילדחודשים מתוך  6חודשים בתקופות של  12
  12-מתבגר, מרפאה פסיכיאטרית )בחירה אוחדה ל-תבגר, מחלקת אשפוז יום ילדמ

 ( והוגבר חלק הבחירה של מקצועות פסיכיאטריה ילד  חודשים
 מחלקה פסיכיאטריה של הילד/מתבגר )ללא שינוי( חודשים 12
 מרפאה פסיכיאטריה של הילד והמתבגר )ללא שינוי(  חודשים 12
 חודשים מדעי יסוד )ללא שינוי(  6

 
שנים במקצועות פסיכיאטריה של   3.3לבצע  יםהתוכנית החדשה מאפשרת למתמח

 הילד במקום מקסימום של שנתיים וחצי בתוכנית הקודמת.
יש  סיימו עד של  2022שנכון לאוגוסט התוכנית החדשה חלה על כל המתמחים 

 ואילך.   2020מדצמבר  מההתמחות כלומר כאלו שהחלו התמחות
עדיין נותרו נושאים לא סגורים במסלול החדש כגון מי המכונים להתפתחות הילד  

גיל רך שמוכרים לרוטציה. דר' אורי יצקר מוביל כעת מול   ואשפוזי יום ומרפאות 
 המועצה המדעית את פתרון הנושאים שנותרו במסלול החדש.

 

   פורום המתמחים •
ישלים בכנס השנתי הקרוב שנה אחת מתוך השנתיים של  פורום המתמחים 

שמגלים   מתמחים מכל המרכזים בארץ 52התוכנית. בתוכנית  משתתפים 
המתמחים החברים בפורום  . בשעורים גבוהים מאד  לפעילות  מגיעיםהתלהבות ו

והשתתפו בפעילויות ייחודיות   בכל ימי העיון והכנסים של האיגודעד כה השתתפו  
ימי פעילות שכללו מפגש חברתי  עבורם . בנוסף אורגנו נפרדות עבורם בכל הימים

הלאומי לחקר אוטיזם בנגב  במרכז השתלמות נוה שלום ובספטמבר יום בישוב 
התנסו   ביום ההשתלמות המתמחים  שארגנו פרופ' גל מאירי ודר' תומר לוי. 

באבחון אוטיזם בכלים מובנים וקבלו הרצאות מעשירות בנושא. אני   "ברטוב"
דר' אורי יצקר, דר'   -רוצה להודות למדריכים שמובילים איתי את התוכנית הזו

תודה   בנוסף , דר' תומר לוי, ודר' חיה פלור. שלומית צפריר, דר' אילת גוטהלף
  לראשי המרכזים שלמרות עומס העבודה מאפשרים למתמחים להגיע לפעילויות 

 . יום ההשתלמות שארחוולצוות סורוקה, בהובלת פרופ' גל מאירי על 
 

 תוכנית מרכזי ההתערבות במשבר •
והחינוך,  הרווחה  התוכנית זכתה לתמיכה נלהבת של משרד הבריאות ושל משרדי

לכך  לאורך כל השנה ניסינו ודחפנו למרות ש . של ועדת הבריאות של הכנסתו
לצערנו נפילת הממשלה   , נוכל להתחיל להפעילהשעל מנת תקבל מימון שהתוכנית 

משיך ולדחוף את  בכוונתינו להמנעה את הכנסת המימון הדרוש לתקציב המדינה. 
  מקבלים כיוםשאינם  דחופים  שתאפשר מתן מענה למקרים על מנת התוכנית 

  מענה בזמן סביר ותגדיל את מספר התקנים של מתמחים בפסיכיאטריה של הילד.



 

 

ראשוני קטן,  סיון להתניע את התכנית, גם אם בהיקף י בימים אלה אנו עסוקים בנ
 בקונסטלציה הפוליטית הקיימת. 

 

 ים"( Fדות איפיון )ביטול ה"צמצום העומס על הפסיכיאטרים במכתבים לווע •
  Fלבטל את הקודים במטרה שנים אנחנו במשא ומתן מול משרד החינוך  3-מזה כ

מחייב, בחתימת פסיכיאטר מומחה לילדים  , כתנאי  -ICD-10הפסיכיאטרים של ה
,  סייעת על מנת לקבל כיום בוועדות האיפיון של משרד החינוך  ונוער, הנדרש

שיש לבטל  . עמדת האיגוד במסגרת החינוכית ותמיכה לימודית התערבות טיפולית 
כתנאי  אטרים לילדים יע"י פסיכ בבדיקה פסיכיאטרית ומתן אבחנה   הצורך את 

הכרחי לקבלת איפיון )סיוע ותמיכה מבי"ס(. לשמחתנו לאחרונה היתה פריצת  
כתנאי  ים  F-ה . במידה והתהליך יושלם יבוטל הצורך במתן דרך במשא ומתן

יצמצם משמעותית את מספר הילדים שנשלחים להערכתנו  . צעד זה לקבלת סיוע
ויותיר את הדרישה לבדיקה פסיכאטרית ע"י פסיכאטר  קראת וועדות האיפיון  ל

, המטופלים  רק לילדים עם הפרעות פסיכיאטריות קשותילדים ומתן אבחנה 
אני   ויות הילדים.זכישמרו כמובן לצד זה בנוסף   .במערכת בריאות הנפש ממילא

ודר'   )נציגת בריאות הנפש בקהילה( יבין- דר' איריס כהן, מודה לדר' אורי יצקר
שנים האחרונות ולדר' שלומית צפריר שצורפה   3-תהליך בשותפים לש יובל רווה 

 לכוח לאחרונה. 
 

 לטפול בהפרעות פסיכיאטריות   בניית תוכנית להכשרת רופאי ילדים בקהילה •
דר' עמית שלו מוביל פרויקט שמטרתו להכשיר רופאי ילדים לסייע במתן מענה  

להפרעות פסיכיאטריות בילדים. לשם כך נפגשו לאחרונה דר' שלו )נציג הועד(, דר'  
, פרופ' סילבנה פניג, ודר'  גלעד בודנהיימר ודר' מרים פינק )נציגי הקופות(

  עם אחיות ומנהלים ארציים ברפואת ילדים ועם נציגים מעמותת גושן.  גולדשטיין
כעת הם מגבשים תוכנית להכשרה וליווי שתתמקד בשיפור יכולת רופאי הילדים  

להפרעות    את התוכניתלתת מענה להפרעות חרדה ולאחר מכן בכוונתם להרחיב  
 . נוספות

 

 התכנים והפעילות באתר האיגוד  הרחבת •
ר' עדי דרפיש ודר' טל שלטון חודש תוכן האתר של האיגוד. הוא כולל  בהובלת ד

עדכונים שוטפים בנוגע לפעילות האיגוד, מצגות מהכנסים וימי העיון שלנו. כמו  
כן אחת לחודש מועלים  מאמרים מעניינים ועדכניים בפסיכיאטריה של הילד.  

ותכנים חשובים במגוון  אמרים מידע שיכיל ממאגר  להקיםבשנה הקרובה הכוונה  
 מתמחים. בשיתוף פעולה עם והפרעות פסיכיאטריות בהובלת מומחים 

 

 עבודה על שינוי הסילבוס ובחינות ההתמחות  •
ודר' מרים פסקין בשיתוף הועד  , דר' עמית שליו, דר' הדר שדה  דר' אילת גוטהלף

אך   2018- נכתב בהאחרון  וועדת הבחינות עורכים מחדש את הסילבוס. הסילבוס 
בהתמחויות   יעודכן ברוח בו עודכנו  הסילבוסיםהנוכחי ילבוס הס טרם פורסם. 

  ערכי פרופסיונליזם, עבודה בצוות רב מקצועי, הוראה  :אחרות ברפואה כולל
תרבותיות, מעבר מטופלים  -רב , מנהיגות והובלה ודגשים נוספים כגון והדרכה

 . ועוד למבוגרים
ע היחידי ברפואה  : פסיכיאטריה של הילד הוא המקצומבחני ההתמחותמבחינת 

  'שתהיה בחינת שלב א. אנו שוקלים בתחומונפרדת  ' בארץ שאין לו בחינת שלב א
פסיכיאטריה של הילד. כמו כן נשקלים שינויים בכל חלקי  בתחום של נפרדת 

הסילבוס   בנושאי  . בכנס השנתי יוקדש מושב של הרצאות ודיון 'מבחן שלב ב
 . והבחינות

 

התמחות על ברפואת ילדים התפתחותית    -להתפתחות הילדהצעה מהאיגוד  •
 התנהגותית 

י לפתוח התמחות על זו  "החברה הישראלית להתפתחות הילד )היל"ה( הציעה להר 
שנה בהתפתחות הילד,  לרופאי ילדים. התוכנית המוצעת היא של שנתיים וכוללת 

פסיכיאטריה של הילד. מטרת התוכנית  ב םחודשי  4 -חודשים בנוירולוגיה, ו  6



 

 

לטפל גם בהיבטים   להגדיל את מספר הרופאים ההתפתחותיים ולתת להם כלים
ההתנהגותיים של אוכלוסיית הילדים של התפתחות הילד. האיגוד נתבקש לחוות  

את דעתו והוועד )דר' עמית שלו מוביל את השיחות עם היל"ה( בסה"כ מברך על  
 לצות שנגיש בעניין. היוזמה ודן כעת על ההמ

 

 אחות מומחית בפסיכיאטריה של הילד  •
תפקיד של אחות מומחית בתחומי רפואה שונים, וכך   משרד הבריאות פועל לייסד 

  גם בפסיכיאטריה כללית ופסיכיאטריה של הילד. האיגוד, בהובלת דר' טל שלטון,
  לוקח חלק בוועדה שהוקמה לשם כך, ותמליץ על תחומי הסמכות של תפקיד 

. כוונת הוועדה היא לאפשר לאחיות לקחת חלק  עבורו וההכשרה הנדרשת ה,ז
בניהול   תןו משמעותי בניהול השוטף של מטופלים ומשפחות, להגביר מעורב

מקרים מורכבים, ולתת אופק להתקדמות מקצועית. בהמלצות יודגש כי בכל  
מקרה, סמכויות הטיפול השונות שיקבעו הן אפשרויות שיש בידי הרופא  

חראי, והוא יוכל להסמיך את האחות המומחית לבצען. הפסיכיאטרים של  הא
 .הם פרופ' גיל זלצמן, דר' משה לכיש ודר' טל שלטון עדה ולוקחים חלק בו ההילד  

 
 עדכונים בנוגע לכנס השנתי 

ימים   3הכנס השנתי ימשך  -אנחנו ממשיכים את המסורת שהתחלנו בשנה שעברה 
חיזוק   גליליון(. הדבר מאפשר ניתוק מהשגרה העמוסהויהיה בצפון הארץ )

הכנס יוקדש השנה לנושא הפרעת אישיות גבולית שני מרצי  . גיבוש שלנוקשרים ו
ירצו על נושא זה לצד דר' יפעת   -פרופ' אוטו קרנברג ופרופ' מיכאל קאס -החו"ל

 כהן ומומחים אחרים בתחום מישראל. 
  . השנה יוענק הפרסמפעל חיים נתחיל במסורת של הענקת פרסבכנס השנה 

פרס בחסות הקתדרה לפ.  . בנוסף יוענק  לפרופ' סם טיאנו שילווה בסרטון מרגש
מחקר מצטיין  בקופנהגן ( ל  ESCAPשל הילד ברשות פרופ זלצמן )נסיעה לכנס 

במהלך  ; שידגים מקוריות ואינטגרציה של היבטים ביולוגיים ופסיכותרפויטים
נערוך טיול בשמורת החולה בשקיעה בשיא נדידת הצפורים; נערוך תחרות  הכנס 

מצחיקים מחייהם של  ים י קומנושאת פרסים בין מרכזים על קטעים 
פסיכיאטריה של הילד   פסיכיאטרים של ילדים; נקדיש מושב מיוחד להיבטים של

מאמרים נבחרים   30אוכלוסיה הערבית בהובלת דר' עולא מורד; נציג במרתון ב
שפורסמו השנה בעתון הכתום שיוצגו על ידי נציגות מחממת המתמחים; יהיה  

 נכבד הפעם לנושא הפסיכיאטריה של הילד בקהילה. ייצוג  
  אנחנו עובדים כעת על מציאת מלון חלופיו כל החדרים לכנס אזלו אני מעדכן כי 

  ללון בקרבת מקום. כמו כן נפתחה ההרשמה ללא לינה מעונינים לחברים ש נוסף
ולימים בודדים. בימים הקרובים נפרסם את התוכנית המלאה של הכנס. אני  

 יחד איתי ארגנו את הכנס. ב רוצה להודות לדר' שלומית צפריר ולדר' אורי יצקר ש
 

שהצגתי בפניכם. אני   הנושאים לקדם את כל  במרץיש לנו וועד פעיל מאד שעובד 
מוכשר וחרוץ ולהוביל איגוד משפחתי,  מגוייס,  צוות לעבוד עם מזל -מרגיש בר

 חברתי ואכפתי.  
 

וזהו   עוד יותר הפך לקשה ושוחק על בריאות הנפשמאז פרוץ הקורונה העומס 
. אני מאחל  ללא ספק אתגר גדול שבו הפסיכיאטרים של הילד נמצאים בחזית

שלווה, עשירה בחוויות  שנה טובה, יקרים, חברי איגוד  ולמשפחותיכם  כם ל
    ובריאות טובה.   משמעותיותמרגשות ו

 
 

 דורון גוטהלף, יו"ר האיגוד 
 

 
 


